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وزنامه نســـبت به نقش آفرینی دانشـــگاه ها در فضای  در بازدیـــد از تحریریـــه ر
جامعـــه و صنعـــت نـــکات جدی مطـــرح کردید. جایگاه مطلوب دانشـــگاه را 

چگونه باید دید و به چه شـــکلی باید تصور کرد؟ 
گر راجع به مســـائل کلان فرهنگی صحبت کنیم، بخشـــی از مصوبات مهم  ا
فرهنگی در شـــورای عالی انقلاب فرهنگی به خوبی اجرا نمی شـــود. چه باید 
کرد؟ در حوزه اسناد بالادستی، چرا مصوبات به طور کامل به اجرا درنمی آید؟ 
ی، آیا نقش دانشـــگاه به خوبی ایفا می شـــود؟ مســـائل  در حوزه علم و فناور
یم،. دانشگاه چه راه حل هایی را برای آنها ارائه می کند؟  متعدد در جامعه دار
ی برای حل مســـائل جامعه انجام می دهد؟ در حوزه های مختلف  چه کار
یم و نکته تاســـف بـــار اینکه اقبال  یادی دار ی، مســـائل ز از جملـــه کشـــاورز

دانشـــجو به این رشته کمتر شده. 
ی حوزه مرتبط با امنیت غذایی ما اســـت. 95 یا 96 درصد دارو در  کشـــاورز
ینه چهار  کشـــور تولید می شـــود، ولی وقتی گردش مالی تولید داخلی را با هز
درصـــد واردات مـــواد اولیه و بخـــش دیگر دارو مقایســـه می کنیم، می گویند  
بـــری آن بخـــش وارداتـــی بخش عظیم و اصلی گـــردش مالی حوزه دارو را  ارز
ی در  به خود اختصاص داده اســـت. پس دانشـــگاه در حال انجام چه کار
یـــادی از حوزه های دیگر کـــه ورود می کنیم،  ایـــن زمینـــه اســـت؟ در تعداد ز
شـــاهد شـــرایط مشـــابهی هســـتیم. مگـــر در حـــوزه فرهنگی و علوم انســـانی 
یـــم؟ عفاف و حجـــاب و فرهنگ عمومـــی، نمونه هایی از  مســـائل کمـــی دار
این دســـت هســـتند. در حوزه های اجتماعی مسائلی مانند حاشیه نشینی 
یـــم؛ دانشـــگاه می خواهـــد چـــه کار کند؟ دانشـــگاه در بحـــث اعتیاد،  را دار
ی ارائه کند؟ باید مســـائل ملی را  چـــه نقشـــی دارد و می خواهـــد چه راهـــکار
احصـــا کنیم و به دانشـــگاه ها بدهیـــم. در ادامه از دانشـــگاه ها مطالبه گری 
کنیم تا بیایند با مشـــارکت بخش خصوصی نســـبت به حل مســـائل جامعه 
گر انتظار داشـــته باشیم  اقدام کنند. نکته مهم »بخش خصوصی« اســـت. ا
دانشـــگاه به تنهایـــی می توانـــد هرگونـــه از مســـائل جامعه را حـــل کند، غلط 
اســـت. دانشگاه باید با طرف های هر مســـاله بنشیند آسیب شناسی  کند و 
یزی کند برای اینکه راجع به هر مساله چه باید کرد. به عنوان مثال،  برنامه ر
ی در شورای عالی انقلاب  ســـال 1396 یا 1397 آسیب شناســـی علم و فناور
فرهنگی داشـــتیم. ســـال 1396 برخی از اعضای شورا تذکر می دادند   روندی 
کنـــون نظـــام آموزش عالی در پیش گرفته و مدام بـــا مقاله به دنبال ارتقا  کـــه ا
اســـت، تبدیل به معضل علم ما شـــده . درســـت هم می گفتند. مقاله محور 
شده ایم. شورای عالی انقلاب فرهنگی دبیرخانه را مامور به آسیب شناسی 
ی کشـــور نمود. جلساتی در دبیرخانه شورا برگزار کردیم. با  رشـــد علم و فناور
، دیگر  ی رئیس جمهور ن علمی و فناور حضور وزرای علوم، بهداشت، معاو
اعضای شـــورای عالی، معاونان وزرا و روســـای دانشگاه های بزرگ، حدود 8 
تا 9 ماه این مســـاله را بررســـی کردیم. گزارش آسیب شناســـانه تهیه شـــد و در 
صحن شورا آن را ارائه کردیم. آن زمان رئیس جمهور آقای روحانی بودند. آنجا 
ی  ی را رو حرفی که ابتدا زدم، این بود؛  اینکه  همه بار پیشرفت علم و فناور
یم، غلط اســـت.   این موضوع سبب می شود دانشگاه  دوش دانشـــگاه بگذار
و نظـــام آمـــوزش عالی مـــا زمین بخورد. باید ببینیم واقعا در دنیا چند درصد 
ی هر کشور به عهده دانشگاه  از پیشـــرفت علم و فناور
اســـت. کشورهای پیشـــرفته و در حال توسعه 
ک قـــرار دهیم و ببینیـــم آنها چند  را مـــلا
ی  درصد از بار پیشرفت علم و فناور
ی دوش دانشگاه انداخته اند.  را رو
چندیـــن کشـــور توســـعه یافتـــه و در 
حـــال توســـعه  و ایـــران را بررســـی و 
مقایســـه کرده و گزارشی ارائه کردیم. 
جالب اینکه آنچه به آن رسیدیم، این 
ی  بود؛ بار عمده پیشرفت علم و فناور
بـــه عهده بخـــش خصوصی اســـت. مثلا 
یکا  در ســـال ۲۰17 که بررســـی کردیـــم، در آمر
شرکت های بزرگ خصوصی 
مثـــل »مایکروســـافت« 
کت  شـــر حتـــی  و 
»جـــی ام« چنین 

نقشـــی 

دارند. شرکت های بزرگ صنعتی بخش عمده »patent« )ثبت اختراع( های 
یکا را در اختیار داشـــتند و  از 1۰ شـــرکت اول  ی شـــده آمر ثبت شـــده و تجار
یکا حدود 4۲ هزار patent و از 1۰۰ دانشـــگاه نخســـت این کشـــور 6 هزار  آمر
ی  patent ثبت شـــد . این یعنی چه؟ یعنی عمده بار پیشـــرفت علم و فناور
ی دوش شـــرکت های خصوصی اســـت. نســـبت 6 هزار به 4۲ هزار  یکا رو آمر
چند درصد اســـت؟ تقریبا 13 تا 14 درصد. 13 تا 14 درصد پیشـــرفت علم 
یکا بر عهده دانشـــگاه ها اســـت. در ایـــران، همه انتظار دارند  ی آمر و فنـــاور
ی به عهده دانشـــگاه باشـــد. انتظار غلط از  تمام بار پیشـــرفت علم و فناور
ی دوش آن می گذارند، این نظام را  نظـــام آمـــوزش عالـــی ما که همه بـــار را رو
ی  می شکند. بعد مدام می گوییم  چرا دانشگاه نتوانسته مسائل علم و فناور
گر دانشـــگاه بخواهد مســـائل را  را حل کند ؟ این یک نکته اصلی اســـت. ا
حل کند، باید چگونه این کار را انجام دهد؟ نکته همین جاست که کسی 

کنـــون بـــه آن نپرداخته و من می خواهم در این مصاحبه بگویم.  تا

در بخش اول صحبت هایتان به نســـبت دانشـــگاه، صنعت و جامعه اشـــاره 
کردید. گریزی به فضای دانشـــگاه ها بزنیم. اکنون در خود دانشـــگاه ها چالش 
یم. انتظار می رود نهادی که قرار است در فضای بیرون از دانشگاه، مساله  دار
حل کند، ایده داشـــته باشـــد و راه حل ارائه کند، برای خودش چه سیاســـتی را 
گر طبیب بودی، ســـر خود دوا نمودی«. به  اتخـــاذ کنـــد؟ به قول معروف »کل ا
نظر می رســـد نســـبت به شـــرایط، آنچنان که باید و شـــاید نتوانسته کنش گری 
ید، علاج ماجرا چیست؟ چرا  گر این نگاه را قبول دار درســـتی داشـــته باشـــد. ا
چنیـــن فضایـــی وجـــود دارد و دانشـــگاه با چالشـــی جدی نســـبت به شـــرایط 

خودش مواجه است؟ 
دانشـــگاه تاســـیس شـــده تـــا مســـائل جامعه را حـــل کند، نـــه اینکه خودش 
بـــه یک مســـاله بـــرای جامعه تبدیل شـــود. مســـاله ای که عـــرض می کنم در 
ی، مســـائل  حوزه هـــای مختلـــف صـــدق می کنـــد؛ پیشـــرفت علـــم و فناور
.... نکته بعدی این است که اصلا  هدف از تاسیس  فرهنگی، اجتماعی و
کنون یک سری آیین نامه، قوانین،  دانشگاه و بعد وظیفه دانشگاه چیست؟ ا
یم. وقتی به داخل نظام آموزش  ضوابط و مصوبات در اسناد بالادستی دار
یـــم، می بینیم وضعیتی که به آن مبتلا شـــده ایم، متاثر از همان  عالـــی می رو
قوانین و ضوابط اســـت. تعدد قوانین و تداخل ها یکی از مســـائل حوزه علم 
ی اســـت. باید این قوانین تنقیح شـــود. ما قوانین خوب مثل ســـند  و فناور
یم. اولا  این  نقشـــه جامع علمی کشـــور را به عنوان یک ســـند بالادســـتی دار
گر  ســـند باید به روزرســـانی و اجرای آن آسیب شناســـی شـــود. دوما ببینیم ا
بخش هایی از این ســـند اجرا نشـــده، دلیل آن چیســـت. یکی از مهم ترین 
دلایل اجرا نشدن اسناد بالادستی، این است که باید آیین نامه های اجرایی 
آن اســـناد را بنویســـیم تا بتواند به کف دانشـــگاه بیاید. مشـــارکت در تدوین 
این قوانین و آیین نامه ها صورت بگیرد که الحمد لله در نقشه جامع علمی 
یادی متشکل از چند هزار نفر در تدوین  کشور دیده شده؛ جمع نخبگانی ز
کنون بحث آیین نامه اجرایی آن، یک خلأ است که  آن مشارکت داشتند. ا

باید در تدوین اســـناد بعدی مد نظر قرار دهیم. 
کنون  یـــن شـــده اســـت. به عنـــوان مثـــال ا برخـــی از آیین نامه هـــای آن تدو
آیین نامه ارتقایی که وجود دارد، یکی از معضلات اساسی جامعه آموزش 
عالـــی مـــا محســـوب می شـــود. اول، تخصصـــی نیســـت. برای رشـــته های 
مختلـــف، یـــک نســـخه پیچیـــده اســـت. دوم، خیلـــی مقاله محور شـــده، 
اســـتادان بـــا همدیگر رقابت می کنند تـــا بتوانند تعداد مقالات خود را بالا 
یم که البته  ن توجه به اینکه در جامعه نیز مسائل متعددی دار ببرند، بدو
بینی است  می تواند محور توجه مقالات باشد. اخیر ا آیین نامه در حال باز
ی برای ارتقا  یم مســـیرهای مـــواز و بـــه ایـــن موضوع توجه می کنند. امیدوار
بور در شورا  یف شـــود که از جمله پیشـــنهادات ما در آسیب شناسی مز تعر
بود. نکته بعدی این اســـت که دانشـــگاه ها را با پژوهشـــگاه ها در آیین نامه 
گر آیین نامه ارتقا جدا  ارتقا، یکی دیده اند، در حالی که باید جدا شـــوند. ا
یف شود، اتفاق خوبی  ی برای ارتقا تعر و تخصصی شده و مسیرهای مواز
رخ خواهـــد داد. مثـــلا  فـــردی که در صنایع نظامـــی و صنایعی کار می کند 
ن درز کند؛ به او اجازه ارتقا می دهند؟ معلوم  نباید اطلاعات شان به بیرو
است ارتقا پیدا نمی کند. برای فردی که می خواهد در این زمینه کار کند، 
کنـــون جامعه ما نیاز دارد محصولـــی را تولید کند تا  انگیـــزه ای می مانـــد؟ ا
کشـــور از واردات آن محصـــول بی نیاز شـــود. چقدر به فـــردی بها می دهیم 
که مهندســـی معکوس می کند و می تواند یک مســـاله جامعه را حل کند. 
یم؟  از  ی ندارد و آیـــا باید برای او امتیاز قائل شـــو ینـــد ایـــن فـــرد نوآور می گو
یم، بنابراین باید قوانین پایین دســـتی خود  یاد دار این دســـت مثال ها ز

را علاوه بر قوانین بالادســـتی اصلاح کنیم. 
نکته بعدی؛ باید انتظارات از دانشگاه را واقعی کنیم. باید دقیقا 
ی را  بدانیم دانشگاه های ما چه سهمی از پیشرفت علم و فناور
بر عهده دارند. بخش خصوصی چه سهمی در پیشرفت علم و 
ی به عهده دارد. آن وقت بخواهیم دانشگاه همزمان  فناور
بتواند نسبت به حل مسائل جامعه و همچنین در حوزه 
ی اقدام کند. متاســـفانه در خصـــوص مقاله یا  نـــوآور
محصول یا تقاضای جامعه و حل مســـائل جامعه، 
مواضع و صداهای متعددی را شاهد هستیم. در 
نقشـــه جامع علمی کشـــور و در ارزش های سند 
ی  دانشـــگاه اسلامی، تلفیق بحث تقاضامحور
کید شده است. این حرف  ی تا و عرضه محور
بســـیار جدی و خوبی است، ولی در اجرا 
به این نکته توجه نشده که در اینجا 
ی و  باید بگوییـــم  تقاضا محور
ی  و مقالـــه. همچنین  نـــوآور
ی تـــا چـــه انـــدازه باید  نـــوآور
مسائل جامعه را حل  کند؟ 
ی هم می تواند در مرز  نوآور

یت و طراحی اینگونه  گر اولو دانش باشـــد و هم مســـائل کشور را حل کند. ا
باشـــد، مقاله می تواند برای کشـــور مفیدتر باشد. 

بازهم مثالی می زنم؛ چنانکه گفتید خود دانشگاه ها به یک سری معضلات 
ی در دانشگاه ها نهادینه  مبتلا هستند. البته اخیرا  الحمدلله توجه به فناور
یج به دانشگاه اعتماد  شـــده اســـت. از ســـوی دیگر بخش خصوصی به تدر
می کند. این دو خلأ در دانشـــگاه وجود داشـــت. مثلا به فرد می گفتیم شـــما 
ید؟  ی و تولید انبوه چه فکری دار ی ساز این محصول را ساختید، برای تجار
 ممکن است محصولی را تولید کنید که در مقیاس آزمایشگاهی قابل تولید 
باشـــد، ولی وقتی می رود در مقیاس صنعتی تولید شـــود، می بینیم فرد ایده 

ی محصول را نمی داند.  ی ســـاز ندارد و تجار
یج دانشگاه را به عنوان بخش تحقیق و توسعه خود  بخش خصوصی به تدر
گر این اتفاق رخ دهد، خود به خود شـــغل دانشـــجویی که در  باور می کند. ا
بخش تحقیق و توســـعه صنعت کار می کند، تضمین می شـــود. ارتباط بین 
یج برقرار خواهد شـــد. زمانی در پژوهشـــگاه  صنعت و دانشـــگاه نیز به تدر
ی به سراغ صنایع رفتیم. به آنها گفتیم  یست فناور ملی مهندسی ژنتیک و ز
شـــما چـــه محصولـــی وارد می کنیـــد تا ما همـــان را تولید کنیـــم ؟ گفتند ما به 
یم و وارد می کنیم . به وزارت بهداشـــت گفتیم: مســـاله  یم هـــا نیاز دار ایـــن آنز
ملی شـــما چیســـت؟  مثلا  مهم ترین عوامل مرگ و میر در کشـــور چه مواردی 
ی های قلبی و عروقی و بعد ســـرطان. گفتیم   این یک مساله  هســـتند؟ بیمار
برای جامعه اســـت و اولویت ما باشـــد تا زود تشـــخیص بدهیم و بعد درمان 
ی رفتیم و مســـاله آنها را پرســـیدیم؛ گیاهان  کنیم . به وزارت جهاد کشـــاورز
، تولید دانه های  ی دام و طیور مقاوم به خشکی، کیت های تشخیص بیمار
یکرد  یکرد، رو ... را به عنوان مســـائل ملی بـــه ما اعلام کردند. این رو روغنـــی و
ی  ن درمانی یک حوزه کاملا با فناور حل مســـاله اســـت. در حوزه ســـلامت، ژ
بالا بوده و مورد نیاز جامعه است. به زودی جامعه از ما آن را مطالبه خواهند 
ی تالاســـمی، هموفیلی و تشـــخیص زودرس  ن درمانـــی بـــرای بیمـــار کـــرد. ژ
ســـرطان در دنیـــا اســـتفاده می شـــود؛ این همان مســـاله ای بوده کـــه جامعه 
ی می کنـــد؟ آیا اولویت های  به آن مبتلا اســـت. دانشـــگاه بـــرای آنها چه کار
یم  ی سر دانشگاه ها بریز گر ما 1۰ تا ۲۰ هزار موضوع را رو دانشگاه شده اند؟ ا
یت مســـائل بســـیار ســـخت می شود. منظور  و بگوییم  آنها را حل کنید ، مدیر
من کل نظام آموزش عالی شـــامل وزارت بهداشـــت، وزارت علوم و دانشگاه 
گر شـــما از هر دســـتگاه بزرگ بپرســـید مهم ترین مســـاله شـــما  آزاد اســـت. ا
یـــت اول خود را اعلام کنـــد، وزارت علوم  چیســـت، هـــر دســـتگاه نیز 1۰ اولو
یـــت دار وزارتخانه ها اولویت پروژه های ماســـت و بعد از  یـــد مســـائل اولو بگو
ی از مســـائل اصلی دستگاه ها حل خواهد  مدت چهار تا پنج ســـال بســـیار
یکرد، نظام آموزش عالی، اولویت های ملی را به اولویت های  شـــد . با این رو

خودشان تبدیل خواهد شد. 

طرح ها و ایده ها و حتی سامانه های مختلفی داشتیم که به همین دلیل شکل 
گرفتند. آخرین مورد سامانه »نان« )نظام ایده ها و نیازها( وزارت علوم بود. قبل 
از آن نیز مواردی از این دست داشتیم. اخیرا هم دانشگاه علامه طباطبائی، معین 
وزارت اقتصاد شـــد. در دولت های پیشـــین نمونه هایی از این اتفاقات به ویژه 
در دهه 90 داشتیم، اما اتفاقی که انتظار می رفت، عملا نیفتاد. علت چه بود؟ 
باید اولویت بندی شـــود. وقتی اولویت بندی کنیم چندین هزار پروژه را هم 

یت کرد و مســـائل اصلی را رســـیدگی کرد.  می توان مدیر

دانشـــگاه ها مخصوصا دانشـــگاه های دولتی با توجه به پتانســـیلی که دارند، 
ی لازم برای تحقق این موضوع را خرج نمی کنند.  امکان یا ظرفیت یا حداقل انرژ
ی کـــه تابســـتان از ســـامانه  نان  ارائه شـــد و خودمـــان تبدیل به گزارش  در آمـــار
کردیم، از تعداد مسائل و چالش هایی که در  نان  مطرح شد، فقط پنج درصد 
چالش ها در ســـطح تهران، پاســـخ گرفته بود. عملا  در ســـامانه، 10 درصد کل 
گر بخواهیم منصفانه نگاه کنیم، ســـامانه  نان  در  مســـائل، ایـــده گرفتـــه بودند. ا

ابتدای کار قرار دارد.
بله، باید زمان بخورد تا خوب جا بیفتد. ولی اولویت بندی در این ســـامانه 

نباید فراموش شود. 

در ســـامانه های مشـــابه مانند »ســـاتع« بازهم همین روند را شـــاهد هســـتیم. 
وی  وقتـــی گـــزارش اخیـــر مرکز پژوهش هـــای مجلس را مشـــاهده می کنیم، هم ر
یم و هـــم وزارتخانه در پیگیری  عـــدد تخصیص یافتـــه به دانشـــگاه چالش دار
وبه رو است. در فضاهای دانشگاه ها نیز جریانی  مطالبات پژوهشی با چالش ر
که لازم است، دیده نمی شود. طبق گزارش های وزارت علوم، تعداد استادانی 
که درگیر با قراردادهای صنعت و دانشـــگاه بوده اند، به نســـبت کل اســـتادان، 

کسر کوچکی می شوند. 
استادان ما باید آموزش ببینند که چگونه می توان مسیر تعامل با صنعت را به 
خوبی جلو ببرند. یکی از نقاط خلأ ما در پاسخگویی به نیازهای جامعه این 
اســـت که بخش خصوصی را درگیر نمی کنیم. منظورم فقط صنعت دولتی 
یست بومی را فراهم کنیم که یک  نیست. باید بخش خصوصی درگیر شود و ز
طرف اســـتاد، دانشـــجو و تکنیســـین نشسته و طرف دیگر بخش خصوصی 
بنشیند. بخش خصوصی بگوید  مسائل من چیست، تجارب من چیست؟ 
و اســـتاد و دانشـــجو تجربه بخش خصوصی را بشـــنود و پیشنهادهای خود 
ی منجر  را ارئـــه کنـــد و تبـــادل تجربه کننـــد و حتی به انعقاد قـــرارداد همکار
شود. به عنوان مثال بخش خصوص می تواند مجوز تولید دارو را 9 -8 ماهه 
بگیرد ولی یک استاد نمی تواند دوساله آن مجوز را بگیرد. اینها نمونه هایی 
از ظرافت هایی اســـت که عرض می کنم. بخش خصوصی را در جلســـات 
یم. یک  دانشـــگاه ها دعـــوت کنیـــم، بایـــد صنعت را بـــه داخل دانشـــگاه ببر
مســـاله این اســـت که به آنها جا و امکانات بدهیم تا در دانشـــگاه ها مســـتقر 
یم و فضاها را  شـــوند. دفاتر شـــرکت های دانش بنیان را به داخل دانشگاه ببر
یســـت بوم تعاملی را بین  به آنها اجاره بدهیم و حتی مشـــارکت کنیم. این ز

صنعت و دانشـــگاه ایجاد کنیم. 

مـــدل فعالیـــت دانشـــگاه آزاد اســـلامی در اســـتان تهـــران از اوایـــل 
امســـال دســـتخوش تغییـــرات مختلفـــی شـــده تـــا حرکـــت مجموعـــه 
دانشـــگاه در این اســـتان نیز شـــتاب بیشـــتری به خود بگیرد. به همین 
منظـــور هـــم جـــواد محمدی نیمه اردیبهشـــت ماه امســـال مســـئولیت 

گرفـــت.   اداره دانشـــگاه آزاد در ســـطح اســـتان تهـــران را برعهـــده 
جواد محمدی رئیس دانشگاه آزاد استان تهران چندی پیش میهمان 
تحریریـــه »فرهیختـــگان« بود و ضمن بازدید از ایـــن مجموعه دقایقی 
پای گفت وگو با خبرنگاران این رســـانه نشســـت و از آخرین اقدامات 
دانشـــگاه آزاد در ســـطح این استان سخن گفت. او با دارا بودن مدرک 
پزشـــکی عمومـــی از دانشـــگاه علـــوم پزشـــکی تهران و مـــدرک ام دی  
ی از دانشـــگاه کارولینســـکا اســـتکهلم ســـوئد،  پـــی اچ دی ایمونولـــوژ

دانشـــیار دانشـــکده علـــوم و فنون دانشـــگاه تهران اســـت کـــه پیش از 
ایـــن تجربه مســـئولیت هایی همچون مدیرکل دفتر دبیر شـــورای عالی 
انقـــلاب فرهنگی، معاون ارتباطـــات نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 
در دانشـــگاه علوم پزشـــکی تهران، عضویت در هیأت مرکزی جذب 
دانشـــگاه آزاد اســـلامی، مدیـــرکل دفتر مطالعـــات بین الملل دبیرخانه 
شـــورای عالـــی انقـــلاب فرهنگـــی و دبیر هیأت عالـــی جذب اعضای 
 هیـــأت علمـــی در شـــورای عالی انقـــلاب فرهنگـــی را در کارنامه دارد.

ی  محمدی از اهمیت مشارکت بخش خصوصی در حوزه علم و فناور
کشور گفت و معتقد است نباید همه بار پیشرفت علمی در این حوزه 
ی های  کید می کند فعال شـــدن فناور بر عهده دانشـــگاه باشـــد. او تا
پیشـــرفته نیازمند مشـــارکت دانشـــگاه با بخش خصوصی اســـت و از 
یت  دانشـــگاه ها همراه با پروژه ملی نباشـــد به  گـــر مأمور ســـوی دیگـــر ا
نتیجه مطلوب نمی رســـد. مشـــروح گفت وگوی او بـــا »فرهیختگان« را 

در ادامه می خوانید.

 رئیس دانشگاه آزاد استان تهران در گفت وگو با »فرهیختگان«:

گر دانشگاه با پروژه های ملی گره نخورد   ا
شکست می خورد

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 

کنـــون چنین فضایی وجود دارد؟  ا
یم و باید این فضا را در دانشگاه آزاد و دیگر دانشگاه های  ما در پژوهشگاه دار
نظام آموزش عالی نهادینه کنیم. قطعا در برخی دانشگاه ها هم این فضاها 

یم ولی باید این مهم رایج شـــود.  را دار

ی دانشـــگاه ها، محل حضور  کز رشـــد دانشـــگاه ها و پارک ها  ی علم و فناور مرا
ی را انجام دهند.  صنایع هســـتند. اصلا  ایجاد شـــده اند تا چنین کار

کـــز رشـــد و پارک هـــا   توانســـته اند این  درســـت اســـت، ولـــی بایـــد ببینیـــم مرا
یست بوم را ایجاد کنند؟  ز

ی هســـتند.  کان در پارک ها  ی علم و فناور خیلی از آنها کما
آیا با همان شـــرکت های داخل پارک، جلســـات گفت وگوی مســـتقیم صنعت 
و دانشـــگاه گذاشـــته ایم تـــا بگوینـــد  من این مســـیر را رفتـــه ام و می خواهم این 

محصول را تولید کنم ؟   
اســـتاد و دانشـــجو در ســـوی دیگر میز برای حل مسا له مسیر صنعت، نظر و 
پیشنهاد بدهد. صنعت هم تجربه خود را منتقل کند. ما این کار را کردیم و 
یست بوم ایجادشده، کمک کرده ایم تا اولا  ذهن دانشجو و استاد به  در این ز
ی محصول و حل مساله برود. دوما خودش پیشنهاد بدهد  ی ساز سمت تجار
و بگوید تو که می خواهی این کار را انجام دهی، از این مسیر برو و محصول 
یف  یج دانشجو هم در پروژه ای که استاد با صنعت تعر را تولید کن . به تدر
می کند درگیر می شود. صنعت هم برای این کار ناظر و راهنما خواهد شد؛ 
همان نکته ای که حضرت آقا هم به آن اشـــاره کرده اند. ما باید این نکته را 
نهادینه کنیم. پارکی داشته باشیم تا شرکت ها به داخل دانشگاه بیایند. الان 
دانشگاه برای خودش و پارک هم برای خودش فعالیت می کند. هرکدام کار 
مخصوص به خود را انجام می دهند. چقدر توانســـته ایم فرهنگ حل مساله 
! با صنعت بنشین  یم و بگوییم  »استاد! دانشجو جامعه را به دانشگاه بیاور
و گفت وگو کن. با همدیگر تبادل نظر کرده و مســـائل را به صورت مشـــترک 

حل کنید تا ببینید چه هم افزایی هایی می توانید داشـــته باشـــید؟«   

ید. در فضای دانشگاه  بیشتر از هفت ماه است در استان تهران مسئولیت دار
ی رفته اید؟  آزاد استان تهران چنین اتفاقی رخ داده است؟ به سمت فرهنگ ساز
ما گفته ایم. تغییر فرهنگ زمان می برد. مدام در جلسات با رؤسای واحدها 
ی تشـــکیل داده ایم که  این موضوع را ذکر کرده ایم. همچنین شـــورای فناور
ی  مشغول احصای ظرفیت ها و مسائل هستند تا بتوانند ظرفیت های فناور
و خامـــوش اســـتان را بیدار کرده، جهت بدهنـــد و کمک کنند. باید بتوانیم 
ی کنیم  شرکت هایی که قابلیت رشد دارند را شناسایی کرده، بزرگ و تجار
و همچنین از آنها حمایت کرده و با آنها مشـــارکت کرده تا بتوانند مســـائل 
کنون این مســـیر را  جامعـــه را حـــل کنند. چنین شـــرکت هایی وجود دارند. ا
گر اســـتان تهران یک دانشـــگاه کوچک  آغاز کرده ایم اما کمی زمان می برد. ا
بـــود و صرفـــا 5۰ هزار نفر ظرفیت داشـــت، می گفتیم این امکان وجود دارد و 
ما نیز به سرعت انجام می دهیم. ما در استان جمعیت دانشجویی  36۰ تا 
یم. دانشگاه آزاد استان تهران مثل یک وزارتخانه است.  37۰ هزار نفری دار
، ابتدا باید مســـائل را احصا کرد، بعد  با این تعداد اســـتاد، دانشـــجو و فناور
یم. بایـــد به آنها امکانـــات بدهیم و  ی کـــرده و بـــه ســـراغ آنها برو فرهنگ ســـاز

کمک شـــان کنیم تا بالا بروند. 
یز بررســـی کردم و خواســـتم موضوع را باز کنم تـــا بدانید چگونه  بـــه صورت ر
می توان مســـائل را حل کرد. این یک شـــکل کار اســـت و خودمان توانســـتیم 
یســـت بومی را پیاده کنیم و خیلی خوب هم جواب داد. دانشـــجو و  چنین ز
یســـت بوم اســـتقبال می کنند. می خواهیم آن را در  صنعت به خوبی از این ز
کنون در حوزه های  استان تهران پیاده کنیم. به جامعه و دانشگاه برگردیم. ا
یم؟ به عنوان مثال آیا کل نظام آموزش  فرهنگی و اقتصادی، کم مســـاله دار
عالـــی توانســـته برای رشـــد تولیـــد و مهار تـــورم، راهکار ارائه کنـــد؟ چند تیم 
ی این موضوع به عنوان  یم که رو تخصصی در وزارت علوم و دانشگاه آزاد دار
یک مساله ملی کار می کنند؟ دانشگاه باید با استفاده از استادان خودش 
و بخش خصوصی مســـائل را حل کند. بخش خصوصی بســـیار مهم است. 
گر بتوانیم یک چندضلعی تشکیل دهیم و نظرات همه افراد دخیل،  البته ا
چه مســـئولان ســـابق و چه مســـئولان کنونی، بخش خصوصی و اســـتادان را 
جمع کنیم. به آنها بگوییم بنشینید تورم را آسیب شناسی کنید و یک فرمول 
و گـــزارش راهبـــردی شســـته رفته برای حل مســـاله و مهار تـــورم به عنوان یک 
یم؟  کنون چند حلقه اینچنینی دار مســـاله ملی به مســـئولان ذیربط بدهید. ا
ی کردیم. در یکی، دو هفته آینده اولین گزارش  ما در استان تهران چنین کار
راهبردی را با استفاده از ترکیبی که عرض کردم، تهیه کرده و برای حل یک 
مساله ملی ارائه می کنیم. در ادامه رشد تولید خواهیم داشت. این در تمام 
حوزه های علوم انسانی هم صدق می کند. در نظام آموزش عالی چه تعداد 
پروژه برای مساله عفاف و حجاب، حاشیه نشینی یا اعتیاد به عنوان پروژه 
یم؟ دانشـــگاه با ذی نفعان باید بنشـــینند، طرح مســـاله کرده و پروژه  ملی دار

یف کنند.  کارشناســـی ارشد و دکتری تعر
از این مســـیر باید وظیفه دانشـــگاه را در حل مســـاله جامعه با اولویت بندی 
گر این  گـــذار کنیم. ا یت گرایـــی آن دانشـــگاه و پژوهشـــگاه بـــه آنها وا و مأمور
یت نسبی در یک حوزه  اتفاق رخ دهد، شـــما می توانید از دانشـــگاهی که مز
دارد، بخواهید و بگویید قرار بود شـــما این مســـاله ملی را ظرف چهار ســـال 

حل کنید. چه شد؟
  

کید قرار داد،  یکـــی از مـــواردی که رئیس دانشـــگاه آزاد در حکم شـــما مـــورد تأ
یت گرایی واحدهای اســـتان تهران بـــود: »هدایت و هماهنگی یکپارچه  مأمور
یت ها در ســـطح  یرمجموعـــه در چهارچوب اهداف و مأمور بیـــن واحدهـــای ز
ملی و اســـتان.« اما در برخی طرح های دانشـــگاه اســـتان تهران عقب تر بوده یا 
جزء موارد آخر است. به طور مصداقی می توان به ماجرای آمایش اشاره کرد. 
وضعیت آمایشـــی اســـتان تهران به چه شـــکل بوده و در ماه های اخیر تغییر و 
تحولی داشـــته اســـت؟ نسبت به واحدهای مختلف اســـتان ها شرایط خوبی 
یت گرایی و آمایش  دارد؟ با توجه به خیزی که دانشـــگاه آزاد نســـبت به مأمور
، کار چطور  در کشور برداشته، چقدر این هدف محقق شده؟ در چند ماه اخیر

پیش رفته و چه اتفاقاتی رخ داده اســـت؟ 
در ماه هایی که به دانشگاه آمده ام، اولین موردی که از واحدها درخواست 
یـــد؟ در چه  یت نســـبی ای دار کـــردم، ایـــن بـــود کـــه به مـــا اعلام کنیـــد چه مز
یت وجـــود دارد؟ هر واحد به ما اعلام کـــرد در چه حوزه ای  حـــوزه ای ایـــن مز
یت ها  یت دادم این مأمور یت است. من به »گسترش« استان مأمور دارای مز
کنون یک ســـری پروژه؛ نه پروژه ملـــی، بلکه برنامه هایی را در  را واقعـــی کند. ا
یف کرده اند.  دانشـــگاه آزاد استان تهران تحت عنوان »برنامه های ملی« تعر
یف شده است. مثلا گفته اند واحد تهران شمال، پدافند  16 برنامه ملی تعر

غیرعامل را پیگیری کند. 

ذیل همان برنامه های علمی که قرار بود در چهارچوب »طرح پایش« اتفاق بیفتد؟ 
بلـــه، دقیقـــا. واحـــد »شـــهرقدس« صنعت و تجـــارت، واحد »تهـــران غرب« 
« اسکان غیررسمی و بافت فرسوده، »تهران  صنعت و سلامت، »اسلامشهر
... . نکته ای  یست و مرکزی« تربیت بدنی و علوم مهندسی ورزش، محیط ز
یت ها نگاه می کنم،  که می خواهم عرض کنم، این اســـت که وقتی به مأمور
یت ها همراه با پروژه ملی نباشـــند، نمی تواند به  گر این مأمور چـــه می بینـــم. ا
نتیجـــه مطلـــوب برســـد. به این نکته توجـــه کنید. پیش تر نیـــز عرض کردم. 
باید بدانید از حرف کلی، نتیجه ای درنمی آید. باید این برنامه ها را اینگونه 

یـــت کنیـــم. مـــن بـــه واحدها گفتـــه ام و آنها نیـــز کنـــار برنامه های ملی،  مدیر
یت نیز خودشـــان ارائه کرده اند. من هم گفتم عیبی ندارد.  یک ســـری مأمور
یت ها را واقعی کند. یک مثال می زنم.  یت دادیم این مأمور به »آمایش« مأمور
یت علوم پزشکی شامل علوم نوین و همگرای پزشکی، مدیریت جامع  مأمور
ی ها، ارتقای سلامت  مراقبت و ســـلامت، خدمات پزشـــکی و درمان بیمار
دهـــان و دنـــدان و همچنیـــن ارتقای تولید مصرف و کیفیت دارو اســـت. از 
دل آن چه درمی آید؟ البته این مورد نســـبتا خوب اســـت ولی به ســـختی از 
ن آن پروژه ملی خارج می شـــود. پروژه ملی این اســـت که مثلا می گوییم  درو
یت بدهم مواد اولیه دارویی کشـــور را  باید به دانشـــگاه علوم پزشـــکی، مأمور
ینه گردش مالی دارویی  تولیـــد کنـــد؛ موادی که واردات آن، بخش عمده هز

را به خودش اختصاص داده اســـت.
 

برنامه هـــای علمی دانشـــگاه عمدتـــا مجموعه های مدونی از اهداف غایی تا 
منظومه های علمی و زمینه های پژوهشـــی دارند. 

گـــر نـــگاه کنیـــد، در این 16 مـــورد می بینید که گفته شـــده: »1۰  قبـــول دارم. ا
ی مـــا 16 برنامـــه ملـــی دارند. 76 شـــورای دانشـــی و 3۰۰ عضو  واحـــد پیشـــرو
هیأت علمی درگیر هســـتند. 1۲۰ چالش در دو هزار و 831 زمینه پژوهشـــی 
کنون حدود 53 هزار دانشجوی تحصیلات تکمیلی،  احصا شـــده اســـت. ا
انتخـــاب موضـــوع کرده اند.« بایـــد این تلاش جمعـــی را در قالب پروژه های 

ملی اولویت دار جهت داد. 

گـــر برنامه های علمی دانشـــگاه با اهداف گـــره نخورد، نتیجه  معتقـــد هســـتید ا
نخواهد داشت؟ 

گر برنامه های علمی دانشگاه با مسائل ملی گره نخورد و اولویت ها و مسائل  ا
ملی جامعه تبدیل به برنامه های علمی ما نشوند؛ درحقیقت تلاش کرده ایم 
ی،  ولی بعد از مدتی معلوم نیست بتوانیم مشکلات را حل کنیم. در کشاورز
یم. امنیت غذایی و آب مسائل مهمی هستند. دانشگاه  این همه مساله دار
ی ارائه کرده اســـت؟ چه پروژه ملی و بزرگی برای حل مســـائل آب و کشـــاورز

یم. عمدتا برنامه های علمی  مراکز تحقیقات مختلفی در ســـطح دانشـــگاه دار
بـــه نـــگارش درآمـــده، ســـعی کرده اند نســـبت امکانات و اقتضائـــات هر بوم و 

مقدورات واحدها را در نظر بگیرند و به جمع بندی برســـند. 
ی انسانی  ، نه نیرو یاد، نه وقت بســـیار نکته اصلی همین جا اســـت. نه پول ز
ی خـــود را در این  یم، لـــذا باید بهره ور فـــراوان و نـــه تجهیـــزات متعـــددی دار
یم باید بهترین  یـــم. از همین ظرفیت های محدودی کـــه دار پروژه هـــا بـــالا ببر
اســـتفاده را داشـــته باشـــیم. نکته کلیدی این اســـت. وقتی مسائل متعدد را 
یت ویژه نمی دهیم،  یم و به آن اولویت و مأمور ی دوش دانشگاه می گذار رو

نتیجه ای به دست نمی آید. 

گر فردی مصاحبه شـــما را مطالعه  مـــواردی کـــه بیان کردید، خوب اســـت اما ا
کند، به جمع بندی می رسد که خودتان مسئول و مخاطب همین موارد هستید. 
یخته شده است. بنده می خواهم برنامه ها  این برنامه ها قبل از حضور من ر

را به ســـمت حل مســـائل اصلی جامعه سوق بدهم.
 

یعنی برنامه های علمی واحدهای اســـتان تهران تغییر می کند؟ 
با این نگاه، برخی از برنامه ها به سمت حل مسائل ملی جهت داده می شوند. 
به طور مثال نوشته شده: »حوزه سلامت« اما می خواهند در این حوزه دقیقا 
ی انجـــام دهنـــد؟ بایـــد به من اعـــلام کنند برای تشـــخیص زودرس  چـــه کار
ســـرطان و درمـــان آن، چـــه پروژه ای دارنـــد؟ مثال عینی می زنـــم. نظام علوم 
ی های  پزشـــکی دانشـــگاه آزاد باید اعلام کند برای تشخیص زودرس بیمار
، دو عامل اول و دوم کشـــور چه  قلبـــی و عروقـــی و درمـــان کاهـــش مرگ ومیر

یف کرده اســـت؟ پروژه ای را تعر
 

اقدام عملیاتی هم در این حوزه صورت گرفته اســـت؟ 
ی هستیم. شورای گسترش را مأمور کرده ایم تا  کنون در مرحله فرهنگ ساز ا
یم. در ادامه می گوییم  بینی کند. بعد به دل برنامه ها می رو یت ها را باز مأمور
یف کرده اید  بـــرای تک تک برنامه هایی کـــه اعلام کردید، چه پروژه هایی تعر
و ذی نفعانـــی کـــه قـــرار اســـت این پروژه را اجرا کنند، چه کســـانی هســـتند و 
در چـــه بـــازه زمانـــی، کار را انجام می دهند؟ چند درصد از خارج دانشـــگاه 
توانســـته ایم مشـــارکت جذب کنیم؟ این مشـــارکت خارج از دانشـــگاه، یک 
امتیـــاز اســـت. نبایـــد بخواهیم همه کارهـــا را خودم انجام دهم و مســـائل را 
یم، می بینیم یک پروژه بزرگ  پا می رو حل کنم. این هنر نیســـت. وقتی به ارو

یکا و آســـیا را هم درگیر می کنند.  یف کرده و آمر تعر

به نظر می رسد شکل و شمایل مدیریت دانشگاه در استان تهران دچار تغییر 
شـــده اســـت. از بیرون احساس می شود تغییراتی رخ داده. تغییر و تحولاتی که 
طی یک ســـال اخیر به ویژه چند ماه گذشـــته در ســـطح اســـتان به وقوع پیوسته 
اســـت. مثـــلا پیـــش از این رئیس اســـتان تهـــران همزمان مســـئولیت واحد را نیز 

بر عهده داشـــت. بدنه و ســـاختار در ســـطح استان دچار تغییر شده است. 
ایـــن هـــم نوعـــی تجربه اســـت که درگیری رئیس اســـتان را کم کنیم. ســـتاد را 
ی  چابک تـــر کرده تا راحت تر بتوانیم به مســـائل برســـیم. بایـــد بتوانیم بهره ور
ی واحدهایم  گر توانســـتم بهره ور یم. ا اســـتان را در حوزه های مختلف بالا ببر
ی  را بـــالا ببـــرم، اتفاق خوبی رخ خواهد داد. یکی از مصادیق  ارتقای بهره ور
یم را با مشـــارکت بخش  تی کـــه دار ک و مســـتغلا ایـــن اســـت کـــه بتوانم املا

خصوصی مولد کنیم. 

اتفاق جدی هم در این حوزه افتاده اســـت؟ 
در حال انجام این کار هســـتیم. 

ید که به آن اشـــاره کنید؟  نمونه و موردی در خاطر دار
یم با یکی از افراد  برای آزمایشـــگاه بزرگی که در دانشـــگاه »تهران شـــمال« دار
یت کل آزمایشـــگاه  کـــره کرده ایم تا مدیر بســـیار موفـــق بخش خصوصی مذا
را بـــر عهده بگیرد. شـــرکت های بزرگ دانش بنیان کـــه در عرصه تولید موفق 
یست بوم ارتباط صنعت و  هستند را به داخل دانشگاه بیاورد و ما بتوانیم ز
دانشگاه را برقرار کنیم. از سوی دیگر هم به دانشگاه ما و هم خارج، خدمات 
بدهد. تلفیق حضور شرکت های دانش بنیان و ارائه خدمات به دانشگاه و 
یست بوم مذکور ایجاد شود تا بتوانیم  خارج از آن مد نظر ماست. بعد باید ز

یم.  فرهنگ ارتباط دانشـــگاه و صنعت را جا بینداز
، یعنی حدود 45 درصد  15۰۰عضو هیأت علمی وابســـته از جمع  ۲8۰۰ نفر
را ما جذب کرده ایم. جذب 5 هزار دستیار آموزشی نیز داشته ایم. 68 استاد 
پیوسته هم ظرف این مدت توانسته ایم جذب کنیم. این آمار بسیار بالایی 
ی مسیر نیازمند زمان هستیم. دانشگاهی  در استان است. برای چابک ساز
کـــه چندیـــن ماه سرپرســـت و رئیس نداشـــته، ظرف مدت کوتاهی توانســـته 
خودش را به سرعت جمع کند. دانشگاه توانسته خود را به مطالباتی برساند 
که ســـتاد از اســـتان انتظار دارد. عرض کردم تغییر فرهنگ نیاز به چابکی، 
کاهش مســـیر بروکراســـی و گســـتردگی اختیارات دارد تا یک مدیر نخواهد 
ی اجازه بگیرد. به مدیر اعتمـــاد کنیم و به او اختیار بدهیم. به  ســـر هـــر کار
یم  ، مـــا از تو حمایت می کنیم. البتـــه نظارت هم دار مدیـــر بگوییـــم بـــرو جلو
تـــا اشـــتباهی در کار رخ ندهـــد. تحقـــق این امر در مجموعـــه ای بزرگ زمانبر 
یـــد، آن را تبدیل به فرهنگ  اســـت. زمـــان می خواهید تا موضوع را جا بینداز

کرده و دیگران را با خود همراه کنید. دانشـــگاه آزاد تفاوتی با دانشـــگاه های 
دولتـــی دارد. وقتـــی برای دانشـــگاه های دولتـــی، رئیس انتخـــاب می کنید، 
یم و  دغدغه حقوق و دســـتمزد پرســـنل ندارند. فرد می گوید: »چشـــم، می رو
تلاش می کنیم در این مسیر حرکت کنیم.« در دانشگاه آزاد، شما هر حرفی 
ی می خواهیـــد انجام دهید، بخـــش مهمی از ذهن مدیر  می زنیـــد و هـــر کار

واحدتان درگیر درآمد است. 

به نظر می رســـد تجربه موفقی هم در دانشـــگاه های دولتی نداشته ایم. 
یم.  چرا در دانشـــگاهای دولتی تجارب بسیار موفقی دار

نتیجـــه مـــدل دانشـــگاه های دولتی این شـــده که 95 درصد بودجه دانشـــگاه 
دولتی هزینه حقوق و دستمزد می شود و پنج درصد باید به پژوهش، فرهنگ، 

... اختصاص یابد.  ی و فناور
باید دانشـــگاه و پژوهشـــگاه به ســـمت درآمدزایی برود. اینکه فقط به بودجه 
عمومی متکی باشیم غلط است. ما در نظام آموزش عالی ظرفیت های بسیار 
ی مورد  ی و عرضه محور یکرد تقاضا محور یم. وقتی رو فراوان درآمدزایی دار
یم خودبه خود درآمدزایی هم رخ می دهد و این  نیاز جامعه را در پیش بگیر

ی و امور رفاهی می شود.  درآمد صرف توســـعه و رشـــد علم و فناور
ی، توسعه انسانی، در حوزه هایی  ی از تحولات کشور در علم و فناور بسیار
ی، ســـلول های بنیادین،  ی، نانو تکنولوژ ی بالا ازجملـــه بیوتکنولوژ بـــا فناور
یایی و مخابـــرات، الکترونیک و  هـــوا و فضـــا، صنایـــع نظامی، هســـته ای، در
ی دیگـــر از افتخارات حاصل تلاش دانشـــمندان ما در دانشـــگاه ها  بســـیار

و پژوهشـــگاه های دولتی اســـت که باید قدردان این مجاهدت ها باشیم. 

یم که از یک شـــرکت  در فضای دانشـــگاه آزاد هم واحدی مثل اصفهان را دار
« می تواند حقوق 2 ماه پرســـنل خود را تامین کند تا کمی جلو  فناور مثل »بذر
بیفتـــد. در ســـیرجان نیـــز چون مجبور شـــدند بـــه درآمدزایی فکـــر کنند، تجربه 

موفقی داشته اند. 
همه دانشـــگاه ها باید به این سمت بروند. 

حرکت دانشـــگاه آزاد از همین احســـاس نیاز نشأت گرفته است. 
ی بذر چند ســـال کار شـــد تا به درآمدزایی رسید؟  رو

 سال های ابتدایی دهه 90 شروع کردند و بعد از حدود 10 سال به نتیجه رسیدند. 
یک دهه کار کردند تا موفق شدند. در حوزه های دیگر نیز بررسی کنید یعنی 

ی هم ســـال های ســـال تلاش می خواهد تا به بازار برسد.  فناور

در واحد سیرجان به اندازه شهریه دانشجویی و حتی کمی بیشتر درآمد دارند. 
گر نیاز به درآمدزایی احساس نمی شد، شاید این واحد هیچ وقت به سمت  ا

تعامل با صنایع نمی رفت. 
یم؛ این نکته را قبول  درســـت اســـت. ما باید به ســـمت بخش خصوصی برو
ی ما نیست. حتی ضلع اجرایی برای  دارم و اصلا چاره ای به جز آن پیش  رو

پروژه های ملی، بخش خصوصی اســـت. 

گر دانشـــگاه درگیر فضای جدی نشـــود، مثل دانشگاه دولتی  به نظر می رســـد ا
ی از فضا می شود. دانشگاه منتظر می ماند دولت بیاید و  یکاتور دچار فهم کار
فضا را فراهم کند تا تعاملی شکل بگیرد. بخش خصوصی هم بیاید و پولی به 
گر هم منعقد شود برای انجام یک  دانشگاه بدهد. قراردادی بسته نمی شود؛ ا
خدمت یا هدف منسجم و درست نیست. در نتیجه اثری در فضای دانشگاه 
نخواهد داشت، چون خیال شان راحت است بودجه ای از دولت می گیرند و 

در مجلـــس هـــم چانه زنی می کنند تا عدد بزرگ تری بگیرند. 
ی ایجـاد شـده کـه حرکـت  کنـون در وزارت علـوم معاونـت فنـاور  البتـه هم ا
خوبـی اسـت و نشـان می دهـد در دانشـگاهای دولتـی توجـه بـه ایـن حـوزه 
جـدی شـده و  دانشـگاه ها به سـمت پاسـخ گویی بـه نیـاز صنعـت حرکـت 
یـم. آنهـا هـم بـا صنعـت  یـادی دار می کننـد ولـی تـا نقطـه مطلـوب فاصلـه ز
قرارداد هـای خوبـی دارنـد ولـی  خیـال دانشـگاه دولتـی از ایـن بابـت راحـت 
اسـت. منظـورم ایـن اسـت در دانشـگاه آزاد کـه بخـش مهمـی از فکـر و ذکـر 
ی ترمزهـا کشـیده می شـود.  مدیـر درگیـر تأمیـن حقـوق پرسـنل اسـت، مقـدار
البتـه ایـن تهدیـد می توانـد بـه فرصـت تبدیـل شـود و فـرد بگویـد: »مـن بایـد 
ی ام و ظرفیـت دانشـگاهم حتـی در علـوم انسـانی  چـه کار کنـم تـا از فنـاور
بیـاورم؟« نکتـه ام همیـن بـود، وقتـی شـما بـه سـراغ مسـائل ملـی  هـم پـول در
یـد. هنگامـی کـه به دنبـال حـل مسـاله  بیاور یـد، می توانیـد پـول هـم در می رو
یـد، چـه در حـوزه علـوم انسـانی، چـه در حـوزه صنعـت و چـه در  جامعـه برو
حوزه سـلامت، می توانید درآمد هم کسـب کنید. از سـویی مسـاله جامعه را 
ی ایـن مـدل زمان بر اسـت. اینگونه  نیـز حـل کرده ایـد، منتهـا اصـل پیاده سـاز
« و ظرف یک ماه کن فیکون شود. همه واحدها  نیست که امروز بگویم »بشو
نیز به سمت طراحی پروژه های ملی بروند و شرکت ها را بیاورند. بخش علوم 
کز مطالعاتی و وزارتخانه هایی برود که بابت حل مسائل  انسانی به سراغ مرا
اجتماعـی و فرهنگـی کشـور پـول می دهنـد؛ ایـن اتفاقـات زمان بـر اسـت ولی 
قطعـا شـدنی اسـت. اصـل موضـوع ایـن بـوده؛ اول اینکـه شـما انگیـزه ایجـاد 
کنید. دوم به آنها مدل دهید. سوم مسیر و نقشه راه را نشان داده تا بتوانند 
پیاده کنند. فرهنگ را هم در مسیر ایجاد کنید. وقتی این فرهنگ، نهادینه 
شـد و انگیـزه هـم بـرای مدیـر ایجـاد کردیـد، می توانیـد ظـرف دو سـه سـال بـه 
گـر فکـر کنیـد می توانیـد مسـاله ای مزمـن را ظـرف چهـار  ایـن تحـول برسـید. ا
گـر بتوانـم  پنـج مـاه حـل کنیـد، بایـد بدانیـد چنیـن اتفاقـی شـدنی نیسـت. ا
ایـن مسـیر را به خوبـی ببینـم، نتیجـه مطلوبـی می گیـرم. عبارتـی دارم »مدیـر 
بایـد بدانـد کـه می خواهـد چـه کار کنـد و مسـیر کار را خـوب بدانـد. نقشـه راه 
گـر  رسـیدن بـه هـدف را خـوب طراحـی کنـد، می توانـد مسـاله را حـل کنـد.« ا
ندانـم کـه می خواهـم چـه کار کنـم، قطعـا نقشـه راهـی کـه می کشـم نیـز جـواب 

یـت اسـت.  نخواهـد داد. یکـی دیگـر از نـکات ثبـات در مدیر

به عنـــوان رئیس اســـتان تهـــران قرار اســـت در آینده کوتاه مدت پیـــش رو دقیقا 
چه کار کنید؟ 

ی ظرفیت های خاموش در دانشـــگاه آزاد استان  در آینده پیش رو مولدســـاز
تهران جزء اولویت های من اســـت. 

نمونه ای نام می برید تا منظورتان مشـــخص شود؟ 
ک و سـاختمان  چرا باید نگران حقوق پرسـنل باشـم؟ این همه ملک و املا
در اختیار دانشگاه آزاد است، می توانیم با بخش خصوصی مشارکت کنیم 
و بگوییم بیایید با همدیگر و به صورت مشترک کارخانه ای تاسیس کنیم. 
بخش »R&D« )تحقیق و توسعه( کارخانه می شود دانشگاه. دانشجوی من 
ی را یـاد بگیـرد و در ایـن مسـیر اشـتغال او نیـز  تامیـن  ی سـاز بـرود کار و تجار
می شود. همچنین در حوزه »فکر و اندیشه« و حوزه »فرهنگ« باید کارهای 
ی  کنون کارهای خوبی در حال انجام اسـت. باید رو عمیقی انجام دهیم. ا
حـوزه فکـر و اندیشـه عـوام و بعـد خـواص جامعـه کار محتوایـی کنیـم. مبانـی 
اندیشه دینی و بصیرت افزایی؛ در هر دو حوزه در حال کار جدی هستیم. 

ید؟  برنامه مشـــخصی مد نظر دار
اولا آمده ایـم دیـن را به خوبـی در جامعـه دانشـگاهی معرفـی کنیـم؟ خداونـد 
در قـرآن بـه پیامبـر اسـلام)ص( می فرمایـد: »دیـن را خـوب معرفـی کـن. چـرا 

ک می کنـی؟« یعنـی وظیفـه مـا ارائـه دیـن اسـت بـر  خـودت را بـرای مـردم هـلا
اسـاس اقتضائـات. فطـرت انسـان از حضـرت آدم تـا آخرالزمـان یکـی اسـت 
یـنِ حَنِیفًـا فِطْرَةَ  یـزی کنیـم. فَأَقِـمْ وَجْهَـکَ لِلدِّ و بـر ایـن اسـاس مـا بایـد برنامه ر
ـمُ وَلَکِـنَّ  یـنُ الْقَیِّ ِ ذَلِـکَ الدِّ  لِخَلْـقِ الَلّ

َ
ـاسَ عَلَیْهَـا لَا تَبْدِیـل تِـی فَطَـرَ النَّ ِ الَّ الَلّ

ـاسِ لَا یَعْلَمُـونَ. مـا چقـدر دیـن را بـه جامعـه دانشـگاهی، خـوب  کْثَـرَ النَّ أَ
ن می آیـد  کـه بیـرو یـم دختـری و پسـری  کرده ایـم؟ بعـد انتظـار دار معرفـی 
تمـام شـئونات و حـدود الهـی را رعایـت کنـد؟ آیـا دیـن را بـه او ارائـه کـرده ام؟ 
بایـد آسیب شناسـی کنیـم. در حال حاضـر مسـاجد مـا چنـد مراجعه کننـده 
دارند؟ چند صف در نماز جماعت از اسـتاد و دانشـجو تشـکیل می شـود؟ 

بـا اسـتفاده از روش هـای نویـن و جـذاب بایـد مبانـی را بـه آنهـا ارائـه کنیـم. 

قرار اسـت اتفاق خاصی در فضای دانشـگاه بیفتد؟ 
یـم؛ احیـای شـعائر ملـی و مذهبـی به صـورت جـدی  در ایـن زمینـه برنامـه دار
کرده ایـم و شـعار  یـت مسـاجد و نمازخانه هـا. ایـن مـدل را پیـاده  بـا محور
گـر سـال 137۰ بـه مسـجد دانشـگاه تهـران می رفتیـد،  نیسـت. مثـال می زنـم ا
کارمنـدان و همسـایگان  کثـرا  می دیدیـد یک و نیـم صـف تشـکیل شـده و ا
یـت اسـتاد و دانشـجو و پشـتیبانی  بودنـد. مسـجد دانشـگاه تهـران بـا محور
نهـاد فعـال شـد و بعـد مـدت دو الـی سـه سـال کار مسـتمر معنـوی، فکـری، 
فرهنگـی سـه هـزار نفـر اسـتاد و دانشـجو می آمدنـد نمـاز می خواندنـد. همـان 
مدل را در مساجد خودمان پیاده خواهیم کرد. اعتکاف را به راه انداختیم، 
حضرت آقـا دو بـار در سخنرانی هایشـان از آن نـام بردنـد، تمجیـد کردنـد و 
، دهه محرم،  اعتکاف مسـجد دانشـگاه تهران را سـتودند. مراسـم لیالی قدر
دهـه فاطمیـه و احیـای شـب نیمـه شـعبان را در مسـجد دانشـگاه تهـران بـه 
راه انداختیـم. مسـجد دانشـگاه تهـران در کشـور جـزء اولیـن مسـاجدی بـود 
پـا کـرد. ایـن حجـم برنامه هـای معنـوی و  کـه احیـای شـب نیمـه شـعبان را بر
یان سـاز و الهام بخـش  نیـز فکـری و فرهنگـی و سیاسـی ایـن مسـجد را جر
گرفتنـد. تعظیـم  کـرد و دیگـر دانشـگاه ها از مسـجد دانشـگاه تهـران الگـو 
شـعائر دینـی و معرفـی دیـن بـه جوانـان، زمینـه جلـب قلب هـا می شـود. از 
یـم کـه بـا  سـوی دیگـر در حوزه هـای سیاسـی و اجتماعـی بایـد به سـمتی برو
یـت دانشـجو بتوانیـم فعالیت هـای سیاسـی و اجتماعـی را گسـترش  محور
کنـون خـوب اسـت، ولـی بایـد 7۰ را بـه 1۰۰ برسـانیم. دانشـجو بایـد  دهیـم. ا
محـور شـود، کار را بـه عهـده بگیـرد و بگردانـد. از هیـچ چیـزی هـم نترسـیم. 
نظـام مـا محکـم اسـت؛ از چـه می ترسـیم؟ اجـازه دهیـم فـرد بلنـد شـود و نظـر 
بدهـد. جـواب او را در نشسـت های تخصصـی تبیینـی می دهیـم. در حـوزه 
گاهی هایشـان را ارتقـا  فکـر و اندیشـه، بـه جوانان مـان بایـد کمـک کنیـم و آ

دهیـم تـا نسـبت بـه شـبهات و تهاجـم فرهنگـی توانمنـد شـوند. 

ی« و مـورد دوم حـوزه »فکـر و اندیشـه« و  چنانکـه گفتیـد مـورد اول »مولدسـاز
یـد؟  »فرهنـگ« اسـت. مـورد دیگـری را هـم مد نظـر دار

ی های پیشرفته، مشارکت  یم که در فناور ی باید به سمتی برو در حوزه فناور
ی هـا و ظرفیت هـای  دانشـگاه بـا بخـش خصوصـی را فعـال کنیـم. بایـد فناور
یم. جایی رفتم و بررسی کردم دیدم استاد،  خفته را به حالت فعال در بیاور
ی را  ی دارد و به دلایلـی ازجملـه اینکـه بـا ایـن و آن بـد اسـت، فنـاور فنـاور
 . ی را وسـط میـز بگـذار در کشـوی خـود گذاشـته اسـت. بـه او گفتـم: »فنـاور
ی کنیـم.« اتفاقـا فـرد هـم می بینـد  یـم آن را بـرای تـو تجـار اجـازه بـده مـا برو
ی اش مـورد نیـاز کشـور اسـت. مثـلا دانه هـای روغنـی اولویـت وزارت  فنـاور
ی به شـمار مـی رود. اینجـا نـه، ولـی در جـای دیگـری نمونـه  جهـاد کشـاورز
ی را به عهـده  ی سـاز داشـتم. بایـد ظرفیت هـای خفتـه را فعـال کنیـم، تجار
یم و از دانشگاهیان در این حوزه حمایت کنیم. از ظرفیتی که می تواند  بگیر
گسترش پیدا کند، حمایت کرده و به آن میدان بدهیم تا رشد کند. شورای 
تخصصـی بـرای ایـن کار تشـکیل داده ایـم. همیـن شـورا رفتـه ظرفیت هـا را بـه 
میـدان آورده تـا حـدی کـه در هفتـه پژوهـش در نمایشـگاه  بـه مـن می گفتنـد 

اسـتان تهـران در نمایشـگاه امسـال خیلـی بالاتـر از سـال گذشـته بـود. 

در ماه هـای اخیـر شـوراهای مختلفـی هـم تشـکیل شـده اسـت. درخصـوص 
شـکل گیری آنهـا توضیـح دهیـد. 

تشـکیل شـورای راهبـردی بین الملـل، شـورای راهبـردی فرهنگـی و شـورای 
عفـاف و حجـاب را در دسـتورکار قـرار داده ایـم. شـورای مـدارس اسـلامی 
یـم،  تشـکیل داده ایـم تـا الگوهـای بـزرگان مـدارس اسـلامی را بـه »سـما« بیاور
یم و از بعد علمی و فرهنگی رشـد دهیم. چند مدرسـه تیزهوشـان  راه بینداز
ی کنیـم تـا دانش آمـوزان عالـم و دلبسـته نظـام بیـش از پیـش تربیـت  راه انـداز
کنند. افراد باهوش اسـتان را در سـه چهار مدرسـه ویژه جمع کنیم. شـورای 
ی تـورم کار  اقتصـادی تشـکیل دادیـم. بـه کمیتـه اقتصـادی گفته ایـم فعـلا رو
کنیـد؛ همـان مدلـی کـه عـرض کـردم. بـه آنهـا گفتـم کـس نخـارد پشـت مـن، 
جـز ناخـن انگشـت مـن. کار را بـه هیـچ واحـدی نمی سـپارم و خـود اسـتان 
ایـن کار را بـه عهـده بگیـرد. فکـر می کنـم ظـرف یکـی دو هفتـه آینـده آخریـن 
جلسـه مهـار تـورم را برگـزار خواهـد شـد. ان شـاءالله یـک گـزارش راهبـردی بـه 
همـراه راهـکار بـرای مسـئولان می فرسـتیم. ایـن نمونـه ای از حضـور دانشـگاه 

در حـل مسـائل جامعـه اسـت. 

جمع نخبگانی متشـکل از اسـتادان اسـتان تهران اسـت؟ 
ن بانـک مرکـزی و  اسـتادان، از وزرای سـابق ماننـد آقـای آل اسـحاق، معـاو
مدیرعامـل هلدینـگ، شـرکت های خصوصـی را دور هـم جمـع کرده ایـم تـا 
کـف میـدان  یم. می خواهیـم بـه شـکل واقعـی در  حرف هـای آنهـا را بشـنو
ی رشـد تولید کار کرده و ان شـاءالله  حرف بزنیم. شـش هفت جلسـه هم رو
تـا پایـان سـال گـزارش  رشـد تولیـد را هـم ارائـه می کنیـم. بـرای اقتصـاد چنین 
ی کرده ایم. پنج شش شورای دیگر هم هستند. با مدیرمسئول روزنامه  کار
بـرای دیـده شـدن در سـطح داخـل و  کردیـم  توافـق  نیـز  »فرهیختـگان« 
یف کنیم. ظرفیت ها و دستاوردهای استان  بین الملل، پروژه مشترکی تعر
ن دانشـگاه می خواهـد دانشـگاه را ببینـد؛  کـه از بیـرو تهـران را بـرای فـردی 
چـه میهمـان داخلـی و چـه خارجـی معرفـی کنیـم. حتـی دانش آموزانـی کـه 
کننـد، فضـا را بـه خوبـی ببیننـد. وقتـی نظـر  می خواهنـد رشـته انتخـاب 
ژه مشـترک و تعامـلات  ، پـرو مخاطـب جلـب شـود، بـه جـذب دانشـجو
یم، چگونـه  بین المللـی مـا کمـک خواهـد شـد. هنگامـی کـه دیـده نمی شـو
گـر یـک میهمـان  ا یـم تعامـلات بین المللـی داشـته باشـیم؟  انتظـار دار
یم  خارجـی بیایـد، مـن بروشـور یـا کتـاب دارم تـا بـه او بدهم؟ آیا می توانم بگو
ایـن اسـتان ماسـت، چنیـن ظرفیت هـا و پروژه هایـی دارد و چـه کارهایـی 
یم. بـا  ی نیـز بایـد به خوبـی دیـده شـو نیـز انجـام داده ام؟ در فضـای مجـاز
کـرد.  کار مهمـی را خواهیـم  یـن »فرهیختـگان« چنیـن  کمـک مجموعـه وز
البتـه بخشـی عملیاتـی شـده و رئیـس دانشـگاه واسـط از عـراق را به عنـوان 
یـزی  میهمـان داشـته ایم و بـرای تعامـلات گسـترده بـا خـارج از کشـور برنامه ر
کرده ایم. مثلا آسـیای میانه و شرق آسـیا، ظرفیت بسـیار خوبی برای تعامل 
دارنـد. بایـد بتوانیـم بـا ایـن مناطـق تعامـلات گسـترده ای را آغـاز کنیم. لازمه 
گـر اسـتادی در  یم. ا ی، خـوب دیـده شـو کار ایـن اسـت کـه در فضـای مجـاز
اندونـزی بخواهـد اسـتان تهـران را ببینـد، بایـد سـایت انگلیسـی مـا به خوبی 
، عربسـتان،  بـالا بیایـد و اسـتان را معرفـی کنـد. اسـتادی کـه در عمـان، قطـر
یه، لبنـان و محـور مقاومـت حضـور دارد و می خواهـد سـایت مـا را  سـور
یـد عجـب  کنـد و او بـا خـود بگو کنـد، بایـد سـایت جلـب توجـه  مشـاهده 
دانشـگاهی بـا ظرفیـت بالایـی اسـت. چنیـن اتفاقـی بـه او انگیـزه می دهـد 

بـا مـا تعامـل کنـد؛ اینهـا بخشـی از کارهایـی اسـت کـه انجـام می دهیـم. 


